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In het debat over de onderwijsbegroting 2003, op 14 november j.l., heb ik toegezegd uw 
Kamer schriftelijk te zullen informeren over de stappen die ik heb gezet in het proces om 
te komen tot een zinvolle invulling van de voorgenomen bezuiniging in het Hoger  
Onderwijs (zie ook de bijlage bij deze brief). Het betreft hierbij in het bijzonder mijn  
uitlatingen over de invulling van de in het Strategisch Akkoord opgenomen bezuinigingen 
en de daarmee verbonden discussie over de toekomstige rol van de overheid in het hoger 
onderwijs. Het debat over dezeonderwerpen is helaas niet steeds helder verlopen. Dat vind 
ik jammer. Het verschil tussen debat en beleid zal in het vervolg beter herkenbaar zijn. 
 
Vanaf het moment van mijn aantreden heb ik duidelijk gemaakt, dat ik mij  
gecommitteerd voel aan de voorgenomen bezuiniging op het hoger onderwijs. Bij de 
invulling van deze bezuiniging waren steeds twee mogelijkheden aan de orde: of er zou 
sprake zijn van een beleidsarme aanpak, ofwel er zou worden geprobeerd te komen tot 
beleidsrijke invulling. 
 
Daarnaast heb ik van begin af aan zowel WO als HBO gevraagd mij voorstellen te doen die 
de bezuinigingen indirekt zouden kunnen verzachten. Aan de orde zijn daarbij geweest: 
vermindering van administratieve lasten, de wens van instellingen tot vrijstelling van 
onroerende zaakbelasting en vergroting van de mogelijkheden voor private activiteiten. 
Zeker niet in de laatste plaats is gesproken over een van mijn kant, inmiddels in de 
enveloppebrief opgenomen, forse inspanning om de financiële toestand met betrekking 
tot het onroerend goed te verbeteren. 
 
Voorts is van stonde af aan door mij aangeboden, en door het veld geac-cepteerd, dat het 
proces om te komen tot een in de Kamer te behandelen HOOP dit keer meer interactief en 
gezamenlijk zou zijn dan tevoren: niet een concept-document van de overheid waarop 
men zou mogen reageren, maar een werkelijke poging om in minder florissante tijden 
toch te komen tot een breed gedragen visie op de toekomstige ontwikkeling van het hoger 
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onderwijs. In dat kader heb ik de (voorzitters van ) de VSNU, de HBO-raad en PAEPON 
gevraagd hun visie op de ontwikkeling van de rol van de overheid te expliciteren. 
Afspraak is om daarover met hen van gedachten te wisselen. Ik heb mij voorgenomen om 
begin volgend jaar over dit onderwerp een nota naar de Kamer te sturen. Overigens neemt 
dat niet weg dat wij eerder, bij de voorbereiding van het HOOP, daarover in discussie 
kunnen komen. In dat verband is te vermelden dat een geplande startbijeenkomst 
vanwege de val van het kabinet kwam te vervallen. De daarop geplande bijeenkomst op 20 
november is heden afgezegd in verband met de behandeling van de begroting in derde 
termijn. De totstandkoming van het HOOP is gebonden aan wettelijke termijnen en alleen 
daarom al is verdere voorbereiding van belang. 
 
Ik heb tevens aan de betrokken organisaties in het veld gevraagd om mogelijkheden aan 
te geven om de bezuinigingen beleidsrijk in te vullen. Ik heb ook in die gesprekken zelf 
varianten aangegeven en uiteengezet. Ik heb daarbij van begin af aangesteld, dat 
collegegeldverhoging voor mij niet acceptabel zou zijn. In dat verband is de mogelijkheid 
om verdergaand te bezuinigen in de sfeer van tweede en derde studies aan de orde  
gekomen. Mijn bedoeling was nadrukkelijk om samen met koepels en studenten de 
mogelijkheden te bespreken. En om aan het einde daarvan, na overleg met de minister, te 
komen tot een beleidsinzet. 
 
De volgende voorbereidende werkzaamheden zijn inmiddels ter hand genomen: er komt 
een commissie die de alternatieven beziet voor de studiefinanciering, een commissie die 
kijkt naar inniger samenwerking tussen instellingen en bedrijfsleven en een commissie 
die zich buigt over de bekostigingssystematiek. Dat alles, zoals gemeld in mijn brief van 
11 november j.l. aan uw Kamer, ook om te zoeken naar mogelijkheden om bezuinigingen 
in de toekomst zodanig in te (laten) vullen dat de student zo min mogelijk wordt getroffen 
en tevens de kwaliteit van het hoger onderwijs niet wordt aangetast. 
 
Ik heb zoals eerder gezegd geleerd van het debat met uw Kamer. Niettemin hecht ik eraan 
het gesprek op gang te houden, zij het dat de aard van het gesprek duidelijker moet 
worden aangegeven. Zonder de pretentie dat wij nog veel kunnen veranderen. En zonder 
de pretentie dat een staatssecretaris beleidsmaatregelen zou kunnen of willen afkondigen 
waar de betrokken minister niet volledig achterstaat. 
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